
dne ob 4. uri v Narodnem domu (pritličje 
na desno) v Ljubljani. 

Dnevni red je: 
1. Pozdrav. 
2. Poročilo tajnika in blagajnika. 
3. Volitev pregeldovalcev računov. 
4. Volitev odbora. 
5. Volitev delegatov k zborovanju 

Zaveze. 
6. Slučajnosti. 
K obilni udeležbi vabi za odbor: 

Janko Zirovnik, 
t. č. predsednik. 

Štajersko. 
Šaleško in Slovenjegraško učit. dru

štvo sta zborovali v četrtek, dne 7. maja, 
ob polnoštevilni udeležbi v Velenju. 

Ko je tovariš predsednik pozdravil 
prav presrčno ljube nam tovariše iz Slo
venjegraškega okraja, smo se lotili takoj 
resnega dela. 

Prvo smo sklenili, da odvrnemo nem
ške »Zalungsliste«. V to svrho se poob
lasti učit. društvo, da sestavi prošnjo na 
finančno ravnateljstvo, naj pošilja davč
nim uradom zadostno število slovenskih 
tiskovin »Zalungsliste«; to prošnjo naj 
pošlje vsem šolskim vodstvom, da. jo potr
di in podpiše posamezno učiteljstvo. 

Tovariša Hergouth in Alt sta nam po
ročala o Zvezinem zborovanju v Mari
boru. 

Tovariš Košutnik pa je preštudiral 
»Mojeprvo berilo« in »Mojo prvo čitan
ko«. Podal nam je temeljito oceno obeh 
knjig v tako duhoviti in kratkočasni obli
ki, da smo se poleg vse resnosti dodobra 
nasmejali. Ko smo slišali dovolj vrlin prve 
knjige in hib druge, smo enoglasno skle
nili, da se stavi na letošnji uradni konfe
renči predlog, naj se z novim šolskim le
tom uvede v Šoštanjskern in Slovenjegra
škem okraju Widrovo »Moje prvo berilo«. 

S temama za letošnjo uradno konfe \ 
renco nas je seznanil ravnatelj Vrečko, j 
za kar smo mu prav hvaležni. 

G. Globočnik iz Kranja je priporočal 
svojo organizacijo »Vrtnarska šola«. Dobil 
le mnogo naklonjenosti svoji ideji. 

K sklepu še izraža ravnatelj Vrečko 
željo, da se zopet vidimo na učit. sestanku, 
kar je želja tudi vsakega posameznika. 

S tem se je zaključilo lepo uspelo zbo ; 
rovanje, na kar smo se podali k skupnemu ' 
kosilu. Prebili smo ostali del dneva v lepi 
harmoniji, med petjem, smehom in prija
teljskimi pomenki do večernih vlakov, ki 
so nas razdružili. 

Slovenjegračani, na snidenje! 
Učiteljsko društvo za celjski okra} je 

zborovalo 3. majnika v Celju ob lepi ude
ležbi. — Kot novega uda* je pozdravil t. 
preds. t. gdč. Ciglerjevo, ki se je zopet 
priselila v naš okraj. — Iz društvenih za
dev posnamem: Na dr. Sernčevi 701etnici 
je zastopal društvo in v imenu tega po
zdravil slavljenca t. preds. Brinar. — Gle
de sprejetja nekega člana izven okraja je 
predsednik mnenja, da je bolje, da je nekje 
včlanjen, kakor nikjer. — Tov. Knaflič je 
poslal poziv v zadevi nemških plačilnih 
pol. Storili so se blii v tem oziru že pri
merni koraki. 

O Zvezinem občnem zboru je podal 
natančno, kritično sliko t. predsednik. 
Isti je nadaljeval poglavje o naši vzgojni 
nalogi, in sicer o karakterizovanju otrok. 
V jedrnatih stavkih je dokazal neumest
nost karakterizovanja po sumaričnih po
lah, ki so ravnokar v veljavi, in priporočal 
označevanje senčnih in solnčnih strani 
otrok v ročnih zapisnikih. 

Za izdelovanje učnih načrtov se sprej
me predlog, da se vrši v ta namen 1. če
trtek v juniju zborovanje. 

Dva zanimiva dogodka sta pripove
dovala t. Jelovšek in Šah: prvi o sramot
nem napadanju drameljskega župnika na 
šolo in učiteljstvo, drugi o čudnem nastopu 
neke odvetniške pisarne. 

Ob koncu je izročil t. Logar vsem 
navzočim pozdrave v obliki krasnih enci
janov, za kar se Ti, dragi tovariš, iskreno 
zahvaljujemo! 

Učiteljsko društvo za polit, okraj Lju
tomer je imelo svoj občni zbor v četrtek, 
dne 7. maja 1914, v Radincih. Tov. pred
sednik pozdravlja navzoče, ki se niso 
ustrašili slabe poti, oziroma oblakov, ko je 
bilo treba slušati pozivu društva. To je ja
sen dokaz, da se učiteljstvo zaveda svojih 
stanovskih dolžnosti, svoje časti ter je ob
enem poroštvo boljših časov. Napreduje
mo, ker moramo napredovati. Borimo se 
za lepše dneve, in kakor je videti, niso več 
daleč. — pozdravlja na to še posebe nova 
člana tovariša Venigerholza in Štefanci
jozo. Slavili pa smo ta dan še neki poseben 
dogodek. Naš občespoštovani, ugledni tov. 
nadučitelj Simon Cvahte je praznoval 30
letnico pristopa k društvu, ki mu je bil vsa 
dolga leta zvest, delaven član. Tudi sedaj, 
ko je po hudi bolezni okreval, je prihitel 

zopet med nas. S presrčnimi besedami mu 
čestita predsednik, želeč mu še dolgo vr
sto krepkih let. Tov. Cvahte se zahva
ljuje, zatrjujoč, da ga je vedno veselilo 
delo za prospeh stanu, za ljudstvo in za 
napredek. Zahvaljuje se obenem vsem 
onim, ko so se ga spominjali za njegove 
bolezni. 

Izmed došlih dopisov bi omenil onega 
glede novih plačilnh listov. Sklenilo se je, 
da se obrne društvo do Zveze, ki naj iz
posluje ali samoslovenske, ali vsaj dvo
jezične tiskovine, ali pa naj ostane pri po
botnicah. Nove plačilne pole pa niso nič 
druzega, kot nov poizkus germanizacije. 

Tov. tajnik poroča, da je zborovalo 
društvo v preteklem letu 6krat; udeležba 
jebila povprečno prav dobra. Vendar je še 
precej tovarišev, ki bi se lahko poboljšali 
ter marljiveje zahajali med nas. Nekateri 
pač mislijo, da so z letnino zadostili že 
vsem obveznostim do društva. S takim 
naziranjem stavljajo ti tovariši svojo sta
novsko zavednost v jako čudno luč. Kdor 
ima za vsemogoče postranske posle do
volj časa in denarja, bi ga pač tupatam 
lahko tudi svojemu stanu posvetil. Dru
štvo šteje 45 članov. 

Iz poročila blagajnika je posneti sle
deče : dohodkov je imelo društvo 207 K 
12 v, izdatkov pa 178 K 71 v; preostane 
torej 38 K 41 v. — Sklenilo se je ob tej pri
liki, da se osnuje »društveni sklad«, v ka
terega naj se stekajo letni preostanki ter 
prostovoljni prispevki članov. Volili smo 
na to nov odbor, in sicer so izvoljeni sle
deči tov.: preds. I. Tomažič, podpreds. S. 
Cvahte, tajnik Fr. Cilenšek, blag. I. Kryl, 
knjižničar K. Maurič, pevovodja Fr. Cvet
ko, odbornik Erlinda Bernardova. Za de
legacijsko zborovanje Zaveze se določijo 
tov Tomažič, Cvetko, Maurič, Jandl, na
mestnikom pa gdč. Cvahte in Ciuha. Osta
le točke dnevnega reda, kakor predavanje 
in poročila, se preložijo radi pomanjkanja 
časa. Ker slavi v juniju sosednje ormoško 
društvo svojo 40Ietnico, se sklene, da v 
tem mesecu ne zborujemo, pač pa se ude
leži kolikor mogoče članov našega dru
štva omenjenega slavja. Prihodnje zboro
vanje se vrši 2. julija pri Sv. Jurju. 

Sloveniebistriško in konjiško učitelj
sko društvo je imelo dne 7. maja t. 1. v 
Poljčanah majniški izlet in svoje skupno 
zborovanje. Akoravno ni bil poprejšnji dan 
posebno vabljiv za daljno pot, se je ven
dar zbralo še lepo število izletnikov v 
poljčanski šoli. Imeli smo tovariše goste v 
svoji sredini tudi iz mariborskega in šmar
skega okraja. Svoj pristop v društvo prija
vi Jos. Steinberger, uč. v Spodnji Polska
vi. Zborovanje se je vršilo po običajnem 
vzporedu. Med dopisi se je vzelo na znanje 
da družba »Haftpflichtversicherung« ne 
prevzame odškodnine za slučaj, če ga je 
učitelj zakrivil zaradi prestopka § 82. Po
sel za evidenco društvenikov, koliko jih je 
naročnikov na stanovske liste, in v to po
trebna agitacija se je poverila tovarišu 
Krotkemu. Poročilo, kako nam zasnovati 
društveni sklad, da bo plodonosen, pre
vzame blagajničar tovariš Jankovič. Pri
poroča se še pristop k »Učiteljskemu kon
viktu«, da dobi čim več članov iz Štajer
skega. V svrho vplačanja udnine se raz
dele položnice med društvenike. — Skle
nili so se tudi primerni koraki za izposlo
vanje slovenskih ali vsaj dvojezičnih 
»Zalungsliste«, ki so uvedene namesto 
pobotnic in plačilnih knjižic. Za sedaj se 
bodo vposlani nemški izpolnjevali s slo
venskim besedilom. Predaval je tov. 
Schell o temi »Šolsko vodstvo z ozirom na 
oglašajoče se sedanje zahteve«. To pre
davanje je bilo jako aktualno. Referent 
nam je predočil žive slike raznih »prena
tančnih« šolskih voditeljev; tudi je poka
zal, kako se lahko pride, ustrezajoč novo
dobnim zahtevam, navzkriž z obstoječimi 
predpisi. Poslušalci so.z veliko pozornostjo 
prisostvovali zanimivemu govoru, za ka
terega je žel predavatelj ob koncu hrupno 
priznanje. — Nič manj ni zanimal društve
nikov drug referat tovariša Darka Gsel
manna. Izvolil si je temo: »Ljudskošolski 
učitelj, njegova naloga in predizobrazba«. 
V obširnem predavanju se je razvijal se
danji način izvežbanja učiteljskega nara
ščaja. Govornik je dokazal, da ta ne za
došča zahtevam sedanjega časa. Učitelj, 
zapustivši učiteljišče, ni kos nalogi, ki ga 
čaka zunaj na delu. Na vsakem drugem 
polju skrbi država za nadaljno naobrazbo 
(vojaški stan); samo učitelju ne preostaja 
nič drugega kakor da se izpopolnjuje s sa
moizobrazbo. V tem oziru je tov. referent 
sam lep zgled. 

O življenskem zavarovanju je še go
voril zastopnik »Prve Češke« in vzpodbu
jal navzoče, da se naj v slučaju zavaro
vanja vselej uvažujejo slovenske zavaro
valne družbe. 

Po oficialnem smo se zbrali k skup
nemu obedu. V veseli tovarišiji, sprem
ljani z napitnicami in petjem, je prehitro 
prišel čas, ki nas je ločil. 

Šmarskorogaško učiteljsko društvo 
zboruje v nedeljo dne 7. junija t. 1. ob eni 
uri pop. pri Sv. Križu poleg Slatine po 
sledečem vzporedu: 

1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 
3. »Iz .gospodinjskega tečaja«, pre

dava tovarišica gdč. Grilčeva. 
4. Konferenčna vprašanja, poročata 

Hinko Šumer in Tom. Kurbus. 
5. O društvenih listih in o vplačanih 

prispevkih za organizacijo, poroča pred
sednik 

6. Slučajnosti. 
K obilni udeležbi vabi za odbor Tom 

Kurbus, t. č. predsednik. 

Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Slovenski Šolski Matici je naklonilo 
c. kr. ministrstvo za bogočastje in nauk 
za prireditev počitniškega tečaja v letoš
njih velikih počitnicah šeststo (600) kron. 

Kranjsko. 
Kamniško učiteljsko društvo zboruje 

dne 28. maja t. 1. ob 3. uri popoldne v 
Domžalah (v Sokolskem domu). O sani
ranju Zavezinih listov poroča tov. Ivan 
Schrneidek, o poslovnem redu Zaveze 
tov. Anton Germek. Na zborovanju sesta
vimo tudi podrobni učni načrt za ponav
ljano šolo. 

Društvo učiteljev in šolskih prijate
ljev za okraj ljubljanske okolice ima svoj 
redni občni zbor dne 2. junija t. 1. popol


